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Tisztelettel köszöntöm dr. Somkuti Ele-
mér professzor urat, az Üzemgazdaság-
tani Tanszék vezetõjét, és kérem, legyen 
kedves életérõl, pályafutásáról néhány 
gondolatot megosztani velünk. Tehát 
Professzor úr, milyen indítékok késztet-
ték Önt arra, hogy az egyetem hallgató-
ja legyen?

Mindenekelõtt szeretném megkö-
szönni a figyelmet, és azt, hogy a jövõ 
számára néhány gondolatot elmond-
hatok� 

Kezdjük talán azzal, hogy az évszá-
zad elsõ harmadában, 1923-ban szület-
tem, és most, amikor beszélgetünk, az 
utolsó harmadában vagyunk� Elõttünk 
egy olyan idõszak áll, ami minõségileg 
és mennyiségileg is sok újat hoz, sok 
problémát vet föl, gondolkodásunkban, 
érzésvilágunkban, emberi magatartá-
sunkban új vonásokat juttat érvényre� 

Bizonyos értelemben mindazokat a 
fiatal emberek számára fontos, lénye-
ges, koncepciózus problémákat, ame-
lyek az én fiatalságom idõszakában ér-
vényesek voltak, megkérdõjelezi, hi-
szen számos olyan kérdés és probléma, 
ami a fiatalságom idején lényeges volt, 
ma már csak mint történelmi érdekes-
ség jöhet számba� 

Ezért többet kell mondanom arról, 
hogy mi indított erre az egyetemre, 
mint amit egy ma ide bekerült hallgató 
elmondhatna a maga életérõl�

Kezdeném azzal, hogy elsõ lénye-
ges, az életemet befolyásoló és az egye-
temi pályafutásomat is megalapozó le-
hetõség se személyemnek, se csalá-
domnak, se közvetlen környezetemnek 
nem volt köszönhetõ� 

Hanem inkább azoknak a háborús 
és ezzel kapcsolatos politikai esemé-
nyeknek, amelyek az akkori Magyaror-
szág határait a müncheni szerzõdés kö-
vetkeztében bõvítve, több erdõmérnök 

szükséglettel fémjelezték az akkori 
idõszakot� 

Így nyílott lehetõség arra, hogy ún� 
szegény sorsú hallgatóként többen be-
iratkozhassanak az egyetemre� Ezek so-
rában voltam én is� 150-en iratkozhat-
tunk be az akkori József Nádor Mûszaki 
és Gazdaságtudományi Egyetem Erdõ-
mérnöki Karára ide Sopronba, 1941-
ben� 

Az alapvonása ennek a lehetõségnek 
számomra az volt, hogy kiemelkedjek 
azokból a nehéz és megalázó életkörül-
ményekbõl, amikben általában a sze-
gény sorsúak szülei az életüket vé-
giggürcölték, abból a tudatosan tudatlan 
állapotban tartott helyzetbõl, ami min-
den fogékonyabb fiatalt ösztönzött arra, 
hogy megismerje a világot, megismerje a 
problémákat, megismerje az ok mellett 
az okozatot, tehát hogy mûvelõdjek� 

Hogy az erdõmérnöki pálya szépsé-
gei és az ezzel kapcsolatos mérnöki te-
endõk lehetõségei csak késõbb tudato-
sultak bennem, az fakad a származá-
somból, azokból a körülményekbõl, 
ahogyan én egyetemi tanulmányaimat 
elkezdhettem� 

Valahogy úgy lehetne megfogalmaz-
ni, hogy az egyetemi évek, melyeket itt 
töltöttünk, azok lényegében egy megka-
paszkodásnak, egy mindenképpen iga-
zunkat, tudásunkat, emberi mivoltunkat 
igazolni szándékozó erõfeszítésnek vol-
tak a jelei, semmint egy a szakmát sze-
retõ, a szakma problémáit ismerõ, az er-
dõért különlegesen lelkesedõ ember ál-
mai teljesülésének� 

Nem voltam egyedül, voltunk kb� 
80-an ilyenek, akik ezekben az évek-
ben egyre tudatosabban fordultunk a 
szakmai problémák mellett olyan társa-
dalmi és politikai kérdések felé is, ame-
lyek a II� világháború évei alatt egyre 
inkább általános problémaként jelent-

keztek népünk, társadalmunk minden 
rétege elõtt� 

Ez oka részben annak, hogy csak 
késõbb, akkor, amikor a II� vh� befe-
jezõdését követõen új társadalom építé-
sére kerülhetett sor, csak akkor jutot-
tunk abba a helyzetbe, hogy szakmai 
problémáink területére koncentráljuk a 
figyelmet, és ezen a területen próbáljuk 
mindazt a hiányt pótolni, amit ezen a 
téren, a tanulmányi évek ideje alatt nem 
volt módunkban kellõ mélységben el-
sajátítani� 

Röviden tehát Sopronba érkezésem-
nek, erdõmérnökké válásomnak kiváltó 
okai, ellentétben esetleg sok más itt ta-
nító professzortársammal szemben, 
nem a szakmai ismeretek, hanem a mû-
velt emberré válás igénye volt� Azaz 
egy olyan társadalmi ösztöné, ami rövi-
den úgy fogalmazható meg, hogy mind-
azt, amit apámnak, ill� szüleimnek nem 
volt módjában elérni, mindazt a keserû-
séget, ami az õ életük, sorsuk osztályré-
széül jutott, mindazt megváltoztatni, az 
embereknek emberi életet, a társada-
lomnak megbecsült és igazságos élet-
körülményeket teremteni�

Mindezek után szeretném megkér-
dezni professzor urat, hogy az élete a 
továbbiakban, az egyetem elvégzése 
után hogyan alakult?

Röviden kezdeném azzal, hogy Sop-
ron 1945� ápr� 1-jén szabadult föl� Én 
több más hallgatótársammal együtt a 
városban tartózkodtam� Tanulmányain-
kat februárban befejeztük, az abszo-
lutóriumot megszereztük, azonban a 
végsõ szigorlatoknak, valamint vala-
mennyi vizsgának eredményes letételé-
re már módunk nem nyílott� 

Tekintve, hogy szüleinktõl távol, 
anyagi lehetõségekkel nem rendelkez-
ve éltünk, szükségessé vált, hogy ki-ki 
hazatérjen, és valamilyen munkalehetõ-
séget kerítve összeszedje magát azért, 
hogy tanulmányait befejezve, majd el-
helyezkedve a mérnöki diploma meg-
szerzéséhez foghasson� 

Az én sorsom úgy alakult, hogy 
1945� április végén, 6 társammal együtt 
ekhós szekérrel, egy lesántult katonaló-
nak a többhetes föltáplálása, rendbe 
hozása után elindultunk keletnek sok-
sok menekülttel együtt� 

Kikötöttem Miskolcon, ott, ahol szü-
leim laktak� Elhelyezkedtem június 1-jé-
vel a Borsod Megyei Földhivatal Mûsza-

Ebben az évben ünnepelhettük születése 100. évfordulóját Somkuti Elemér pro-
fesszornak, akinek szakmai munkásságáról, életútjáról az októberi lapszámban 
jelent meg emlékezõ, öszefoglaló cikkanyag. Egy 100 éves évforduló jó alkalom 
arra, hogy nagyobb figyelmet szenteljünk olyan embertársainknak, akik már nin-
csen közöttünk, és akik szakmánknak erkölcsi, pedagógiai és tudományos szem-
pontból is meghatározó személyiségei voltak. Mielõtt 1978-ban átvettem a dip-
lomámat, tiszteletem jeleként készítettem vele egy interjút (magnófelvételt), 
mely tartalmának épen megmaradt részét (sajnos a felvétel megsérült) most 
közkinccsé teszem. Remélem, hogy õszinte gondolatai, melyek közül sok ma is 
aktuális, volt tanítványai és pályatársai számára a professzor úr visszafogott, 
nehezen megnyíló, ennek ellenére sokszínû személyiségét tágabb megvilágítás-
ba helyezik.

Egy tanár-diák beszélgetés emlékére…
Archív interjúrészlet dr. Somkuti Elemér professzorral – 1978
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ki Osztályán szigorló erdõmérnökként, 
mint az osztály helyettes vezetõje� Ott 
dolgoztam kb� másfél éven át, amikor is 
a jó forint megteremtését követõen né-
hány hónappal visszatértem Sopronba� 

Tanulmányaimat 1949 áprilisával fe-
jeztem be, és szereztem meg a mérnöki 
oklevelet� Idõközben részt vettem az 
ifjúsági mozgalomban, a NÉKOSZ Kollé-
gium titkáraként dolgoztam, és szervez-
tük a szocialista Magyarország ifjúsági 
mozgalmait� Részt vettem olyan politikai 
továbbképzõ tanfolyamokon is, amelyek 
során megismerkedtünk a marxizmus-le-
ninizmus elméleti alapjaival, vitattuk és 
megismertük a kommunista világnézet 
legfontosabb kérdéseit, részt vettünk az 
iskolák államosításával kapcsolatos poli-
tikai harcokban és egyebekben� 

Talán én vagyok Magyarországon az 
egyetlen erdõmérnök, aki a diploma 
megszerzését követõen erdész kerület-
vezetõként kapott alkalmazást, mégpe-
dig Szolnok megyében� Az annak ide-
jén érvényesülõ politikai áramlatok kö-
zötti ellentétek, a különbözõ eszmei és 
egyéb irányzatok közötti harc, sok 
olyan érdekes és számomra példátlanul 
tanulságos lehetõséget teremtett, mint 
pl� azt, hogy a kaszálással kezdhettem 
el az erdõmérnöki tevékenységet� 

Pusztató nevû kis tanyasi épületben 
kaptam szállást, fûzfából font ágy állt 
rendelkezésemre, ahol pihenhettem� 
Reggelente a hátamon ennek a fûzfafo-
natnak minden kis hajlata megtalálható 
volt� Kiláttam az utcára, mert a fal meg-
repedt� Ennek ellenére csemetekertet 
létesítettem, gõzeke-szántást végeztem, 
tölgymakkot gyûjtöttem� Falopással 
kapcsolatos razziákat tartottam az em-
bereimmel, fatolvajokat fogtam el� Tö-
köt, kukoricát, napraforgómagot részes 
terményként begyûjtöttem az erdõgaz-
daság részére, és így tovább� Késõbb 
1950-tõl 1952 végéig Miskolcon erdõ-
rendezõként dolgoztam�

Így kezdõdött a szakmai életem, 
majd ezt követõen a Szovjetunióba ke-
rültem 3 éves aspirantúrára, ahol 1955 
végén sikeres kandidátusi vizsgát tet-
tem, diplomámat megvédtem az „Erdei-
fenyõ növekedésének és fejlõdésének né-
hány kérdése” témában� 

Témavezetõ professzorom Nyeszte-
rov Valentin Grigorjevics akadémikus, 
világhírû tudós volt� Amikor panasz-
kodtam neki, hogy nagyon kevés alka-
lom nyílik találkozni vele, ugyanis sok 
kérdésem volna, mert több variáció-
ban dolgoztam fel az egyes feladatokra 
vonatkozó elképzeléseimet, akkor kö-
zölte velem, hogy neki viszont elvi 

szempontból van egy komoly elképze-
lése� 

Ô úgy véli, hogy a tudósképzésnek a 
leghasznosabb módszere az, ha a delik-
venst vízbe dobják, ha megtanul úszni, 
kijut a partra, abból ember lesz, ha 
megfullad, nem kár érte� Ennek ellené-
re elvégeztem a szükséges tanulmányo-
kat, jóllehet kikerülésemkor egyetlen 
szót sem tudtam oroszul� Az orosz betû-
ket sem tudtam leírni, de egy fél év 
múlva már viszonylag folyékonyan be-
széltem a nyelvet�

Hazakerülve 1956 februárjától az 
 ERTI igazgatóhelyettesi pozícióját töl-
töttem be egy éven át, utána pedig a 
 KGST Nemzetközi Állandó Bizottságá-
nak Fa- és Cellulózipari Állandó Bizott-
ságának nemzetközi titkáraként tevé-
kenykedtem 1958 õszéig� 

Ezt követõen Sopronba kerültem az 
Üzemtani Tanszékre� 1966-ban Buda-
pesten a Faipari Kutatóintézet igazgatói 
teendõinek ellátására kértek fel� Innét 
újból Moszkvába vitt az utam, 6 éven át 
a KGST titkárságán faipari kérdések 
szakértõjeként tevékenykedtem� 

Ismét hazatérve 1975-tõl másfél éven 
át a Faipari Kutatóintézet tudományos 
mûszaki tanácsadójakét dolgoztam� Ezt 
követõen pedig ismét a jelenlegi he-
lyemre, az Üzemtani Tanszék vezetõje-
ként, egyetemi tanárként Sopronba ke-
rültem� 

Aki végigtekinti azt az életutat, amit 
bejártam, az láthatja, hogy van benne 
kifejezetten olyan szakmai tevékeny-
ség, ami az erdõvel közvetlen összefüg-
gést mutat� 

Vannak azonban benne olyan isme-
retszerzési lehetõségek, amelyek egy-
részt az erdõgazdálkodás, másrészt a 
faipari feldolgozás területeit érintõen je-
lentõsek, vannak olyanok, amelyek a 
nemzetközi kapcsolatok, kifejezetten 
nagyobb távlatokat mutató nemzetközi 
együttmûködési kérdéseket érintenek, 
és végül olyan, 10 év alatt megszerzett 
tapasztalatokkal is rendelkezem, amik 
oktatási, nevelési és szakemberképzési 
problémákra irányulnak�

Tisztelt Professzor úr, az Üzemtani 
Tanszék vezetõjeként miben látja a gaz-
daságtan forradalmi szerepét az erdõ-
gazdálkodásunkban?

Mindenekelõtt szeretném megemlí-
teni, hogy mind az ágazati, mind a vál-
lalati gazdaságtan egy viszonylag új, te-
hát rövid idõszakra, azaz kevés múltra 
visszatekintõ tudományág� 

Ebben a vonatkozásban a két világ-
háború között, ill� akkor, amikor mi 
egyetemi hallgatók voltunk, még ko-

rántsem oktattak olyan mélységben és 
értelemben erdészeti gazdaságtani is-
mereteket, mint amit a jelenleg okleve-
let szerzett erdõmérnökeink kapnak� 

Ez fakad abból a társadalmi átalaku-
lásból, amin hazánk is keresztülment, 
nevezetesen, hogy ma szocializmust 
építünk, szocialista ország Magyaror-
szág� Ebben az országban, mint ahogy 
valamennyi szocialista ország esetében 
is, kifejlõdtek, megerõsödtek azok a 
vállalati és ágazati gazdaságtani ismere-
tek, amelyek nélkül ma már a gazdál-
kodást elképzelni sem lehet� 

A politikai gazdaságtan a társadalmi 
és gazdasági törvények ismeretén túl 
azokat az összefüggéseket keresi, ame-
lyek révén a nagy társadalmi átalakulás 
különbözõ tényezõi konkretizálhatók, 
mérhetõk, elemezhetõk, és amelyek is-
meretében maga a nagy társadalmi fo-
lyamat, mint ahogy egy ország élete, 
irányítható� 

Az ágazati és a vállalati gazdaságtan 
feladata tehát az, hogy ebben a tör-
vényszerû folyamatban megkeresse 
azokat a speciális vonásokat, amelyek 
egy-egy ágazat területén e törvények 
megjelenési formáját, érvényesülésének 
módját mutatják, és felhasználja ezeket 
az ágazat fejlesztésének optimális irá-
nyítására, ill� vitelére�

Az erdészeti és fafeldolgozási ágazat 
tekintetében elmondható, hogy a mi ge-
nerációnk, tehát azok, akik a 20-as évek 
és a 30-as évek elején születtek, nem-
csak szemtanúi voltak az ország életé-
ben egy óriási társadalmi átalakulás kez-
detének, hanem ránk hárult az a feladat 
is, hogy ennek az ágazati, ill� vállalati 
gazdaságtannak ágazaton belüli érvé-
nyesüléséhez, érvényesítéséhez szüksé-
ges feltételeket megteremtsük� 

Ily módon minden különösebb büsz-
keség nélkül elmondható, hogy minda-
zok az eredmények, amelyek az ágazati 
és vállalati gazdaságtannak az erdõ-
mérnökképzésben való megjelenésével, 
megerõsödésével, sõt ma már egyik 
alapvetõ szükségességével függnek ösz-
sze, az elmúlt 15–20 év munkájának 
eredményeként jelentkeztek� 

Ezek után szeretném megkérdezni 
Professzor úrtól, miként látja erdõgaz-
dálkodásunk jelenét és jövõjét?

Nem könnyû kérdés, legyen szabad 
egy hasonlattal kezdenem� Képzeljünk 
magunk elé egy téli tájat: befagyott, jég-
gel borított folyó felszíne, sík, könnyen 
bejárható mozdulatlan táj� 

Most képzeljük magunk elé a ta-
vaszt: egyik hírnöke, hogy megindul a 
jégzajlás� A korábban mozdulatlan, 
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nyugalmas táj képe roppant mértékben 
megváltozik� Szabálytalanul, semmiféle 
törvényszerûséget nem ismerve jégtáb-
lák torlódnak össze, töredeznek apró 
darabokra, és megindul egy nagy, erõs 
áradat, ami végül is a folyó vizében, an-
nak zúgásában mutatja nekünk, hogy 
mégis gyõzött a tavasz� 

Ha most az erdõgazdálkodás jelenét 
kellene valamilyen formában jellemez-
nem, akkor valahogy ehhez a hasonlat-
hoz kapcsolódva azt kellene monda-
nom, hogy a múlt, akár évszázadunk, 
akár eddigi múltját tekintve is, a mi ága-
zatunkban sokkal inkább hasonlított egy 
befagyott, egy megmerevedett, egy 
olyan jégfelülethez, ahol itt-ott-amott ta-
láltunk halászokat, akik kis csákányuk-
kal betörve a jeget, halászgattak� 

Gondolok itt azokra a kutatókra, tu-
dósokra, akik nem félve a rideg kör-

nyezettõl, nem félve a megfázás, a 
megpróbáltatás, a megbetegedés veszé-
lyétõl, nem félve attól, hogy esetleg ki-
nevetik õket, ebben a téli tájban keres-
ték a kibontakozást, keresték a vizet, 
tehát az utat� Ez volt talán a múlt�

A jelenünk inkább a jégzajlás idõsza-
ka, semmint a fölszabadult tavasznak az 
idõszaka, de a folyam útját már semmi 
sem akadályozza� 

Az erdõgazdálkodás, a fafeldolgozás 
átalakulása a társadalmi-fagazdasági fej-
lõdés üteme miatt hihetetlen módon fel-
gyorsult� Ezt illusztrálni lehetne pl� a vi-
lág lélekszámának növekedési ütemé-
vel, a középkorban 600 év kellett ahhoz, 
hogy a lakosság lélekszáma megkétsze-
rezõdjön, ma 50 év, tehát egy emberöltõ 
sem szükséges hozzá� A fejlõdést mutat-
ja az is, hogy nem oly régen szabadultak 
fel az utolsó gyarmati államok� 

Ágazatunkban sem képzelhetõk el 
ma már azok a régi, kertészkedõ mód-
szerek, amelyekkel mi az erdõgazdál-
kodás jövõjét valamikor álmodtuk� 
Nincs munkaerõ, a gép szükségszerûen 
átveszi a munkáskéztõl a feladatokat� 
Mindez azonban merõben új szervezé-
si, irányítási és ellenõrzési gyakorlatot 
jelent� 

Vállalatainknak, szemben a koráb-
biakkal, amelyek kifejezetten csak ter-
melési feladatokkal voltak megbízva, 
ma már teljes körû tevékenységet kell 
ellátniuk, tehát vállalati politikát kell 
kidolgozniuk, vállalati fejlesztési kon-
cepciókat kell kialakítaniuk, és saját 
bevételeikbõl kell a ráfordításaikat fe-
dezniük� (…)

Lejegyezte és közreadja:  
Dr. Führer Ernõ

Jablánczy Sándor 1908� december 
1-én született a felvidéki Ipolyságon� 
Szülei Jablánczy Sándor és Forster 
Ilona  voltak� 

Középiskolai tanulmányait (1918–1926) szintén Ipolyságon 
végezte, majd a trianoni békeszerzõdés után létrejött Cseh-
szlovákia fõvárosában, Prágában, a Mûszaki Egyetem Erdõ-
mérnöki Karán szerzett diplomát 1931-ben� 

Már tanulmányai során érdeklõdést mutatott a jogtudo-
mány iránt, ezért erdészeti tanulmányai után, 1931–1932-ben, 
a Károly Egyetemen jogi tanulmányokat is folytatott� Ezt kö-
vetõen az elsõ bécsi döntésig a Felvidéken, magántulajdonú 
erdõgazdálkodóknál erdõtervezési feladatokat látott el, és er-
dõgazdálkodási munkákban vett részt�

A kötelezõ sorkatonai szolgálatának letöltését követõen, 
amelynek során kiképezték tartalékos gyalogsági tisztnek, 
1936-ban, Pozsonyban jelentkezett az erdõgazdálkodási és 
erdõtervezési államvizsgára�

A volt magyar területek visszacsatolása után elõször Balas-
sagyarmaton dolgozott mint erdõfelügyelõ, majd átkerült Bus-
tyaházára, ahol az erdõgazdálkodás gyakorlati feladatainak el-
látására kapott megbízást� 

A második világháború viharos éveiben, 1942–1944 kö-
zött, a Királymezei Erdészet erdõgondnoki beosztásában 
dolgozott�

A világháború befejezésétõl 1948-ig Karád (Somogy várme-
gye) államosított erdõbirtok irányítójaként tevékenykedett, 
majd elõbb az Esztergomi Erdészeti Szakiskola tanára, késõbb 
igazgatója lett� 

Széleskörû gyakorlati és elméleti ismeretei miatt megbíz-
ták a Földmûvelésügyi Minisztérium Erdészeti Fõosztályának 
vezetésével, ezt követõen az Erdõközpont Tervosztály ve-
zetõjének (1949), majd pedig helyettes vezetõjének (1950) 
nevezték ki� 

Dr� Magyar Pál távozása után, 1951-ben, átvette az Ag-
rártudományi Egyetem Erdõmérnöki Kar Erdõmûvelési 
Tanszékének vezetését� Bár az erdészeti szaknyelvet Prágá-
ban tanulta, hallgatói szerint ezt elõadásain sohasem lehe-
tett érezni� 

A tudományos és oktatási munkát mindig is a szívén vi-
selõ Jablánczy 1954-ben, erdõmûvelési témakörben kandi-
dátusi fokozatot szerzett a Magyar Tudományos Akadémián� 
A kandidátusi értekezésének címe: A szálalóerdõ jelentõsége 
Magyarországon. Az opponensek: Roth Gyula és Haracsi 
Lajos professzorok voltak�

Az 1956-os forradalom után õ is, mint oly sok kollégája és 
tanítványa, külföldre, Kanadába távozott, ahol 1961-ig a 
Soproni Divízió hallgatóinak az erdõmûvelés tudományát 
oktatta� A Brit Kolumbia Egyetemen (University of British 
Columbia) posztdoktori tanulmányokat folytatott 1958–1960 
között, majd 1964-ben ugyanitt PhD fokozatott szerzett�

A Soproni Divízió megszûnése után a Maritime Forest Re-
search Laboratory of the Canadian Forest Service-nél dolgo-
zott mint kutató� 

Nyugdíjba vonulása után 1974–1979 között New Brunswick 
és Nova Scotia tartományok területén lévõ, az õslakosok föld-
jeinek, a farm- és koronaföldek ipari társaságok részére tör-
ténõ bérbeadásával kapcsolatos megbízási, illetve erdészek és 
erdõbirokosok részére szaktanácsadási feladatokat vállalt el�

Ars poeticáját talán a legjobban a Sustainable silviculture: 
redefining fundamental issues címû tanulmányában (The 
Trumpeter, Journal of Ecosophy Vol. 6. No.2., 1989.) az aláb-
bi mondat foglalja össze: „Az erdõmûvelés értelemszerûen 
magában foglalja az erdõk kezelésében a fenntarthatóság lé-
nyegét is.” Dr� Jablánczy Sándor 1999� március 8-án hunyt el 
Vancouverben�

Dr. habil. Frank Norbert

Jablánczy Sándor születésének  
115. évfordulójára
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